
El  nostre  objectiu  principal,  tant  al  Aikuislukio  (Institut  on  es  fa
Batxiller per als adults) com al Kansalaisopisto (Community College-
Educació no formal), ha estat observar cada dia lliçons per conèixer
com aquest tipus d'educació s'organitza i aprendre nous aspectes
per millorar les nostres escoles d'adults a València.

Uns dels aspectes que personalment ens va semblar més atractiu
va ser el fet que el Kansalaisopisto arriba a un nombre tan gran de
població  (1  de  cada  10  habitants  es  troba  en  aquest  tipus  de
centres). 

Un  altre  aspecte  diferent  de  nosaltres  és  que  els  dos  tipus  de
centres són lliures d’organitzar-se per  trobar  locals  allà  on calga
ensenyar. En realitat, aquest tipus d’aprenentatges van ser iniciats
pels mateixos estudiants i estan molt arrelats en la cultura del país. 

-  La  flexibilitat  del  sistema  permet  que  hi  haja  mares  amb  fills
assistent a classes, de la qual cosa estem encara ben lluny.

-També va ser interessant veure que el 76 % dels estudiants eren
dones i el 24 % homes, cosa que és una situació molt similar als
estudiants més grans de les nostres escoles. 

Un dels tallers que em va semblar molt atractiu i una bona iniciativa
per desenvolupar en el nostre centre va ser: "The Language Club":



un  taller  gratuït  obert  a  tothom  que  vulga  practicar  qualsevol
llengua.  Hi  havia  un  coordinador  voluntari  que  va  organitzar  les
persones  assistents  en  funció  dels  seus  interessos.  La  forma
perfecta per aprendre un idioma i socialitzar i conèixer gent de totes
les nacionalitats. Un camí real cap a la inclusió.

Per una altra banda, vam tindre l’oportunitat de preguntar professors
i  administració  sobre  tots  aquells  aspectes  sobre  els  quals  en
teníem de curiositat, tant sobre l’organització dels centres com les
condicions laborals, etc.

També ens van permetre parlar  directament amb els estudiants i
comentar amb ells temes sobre el tema del bilingüisme: finés/suec

Vam  col·laborar  en  diverses  lliçons  d'anglès  i  espanyol,  tenint
l'oportunitat de presentar les nostres  ciutats, les nostres escoles i
fins i tot alguns dels nostres estudiants (es va mostrar un vídeo dels
meus  estudiants  en  una  entrevista)  i  animar  així  els  estudiants
finlandesos  perquè  participen  en  el  nostre  projecte  i  en  futures
col·laboracions que impliquen la mobilitat dels estudiants.

L’experiència va ser molt positiva i a més, a més, el millor va ser
que hem començat  una relació intercentres que continuarà en el
futur.


